
جريان سلطه و برانداز پس از مأيوس شدن از تأثير 
بر جامعه ايراني، تلاش كرد به نحوي دانشگاه ها 
را با اغتشاش�ات اخير همراه كن�د. اين موضوع 
موجب شد شاهد برخي از اتفاقات مخصوصاً در 
دانشگاه هاي مهم تهران باش�يم. با اين حال 16 
آذر امسال با حضور رئيس جمهور و بسياري ديگر 
از چهره ه�اي حكومتي و دولتي در دانش�گاه ها 
به پايان رس�يد تا مهر ديگري ب�ر بي ثمر بودن 
تلاش هاي ضدانقلاب براي همراه كردن دانشگاه ها 
با براندازان باشد. براي بررسي فضاي اين روزهاي 
دانش�گاه با حجت الاس�لام مهدي فاطمي پور، 
معاون فرهنگي و سياس�ي نهاد نمايندگي مقام 
معظم رهبري در دانشگاه ها گفت  وگو كرده ايم. 

    
برخ�ي از دش�مني ها در خص�وص 
دانشجويان يا دانشگاه ها وجود داشته 
و در اغتشاشات اخير هم تمركز بر آنها 
بيشتر هم شده اس�ت. نهاد چه كاري 

براي روشنگري انجام داده است  ؟
تلاش ما در دانش��گاه اين اس��ت كه بتوانيم با همه 
اقش��ار اعم از دانشجويان، اس��اتيد، اعضاي هيئت 
علمي، مدرس��ين دانش��گاه، كارمن��دان و ديگران 
يك ارتباط س��ازنده اي در جه��ت ارتقای وضعيت 
فرهنگي و به ش��كل ويژه وضعيت ديني و معرفتي 
دانشگاه را دنبال كنيم  كه در همين راستا دوره  ها، 
كارگاه ها و برنامه هاي مختلف مثل دانش  افزايي ها 
و هم  انديش��ي هايي با عددهاي بسيار بالا در سطح 

دانشگاه هاي كشور اتفاق افتاده است. 
اگر امروز در كشور سنت حس��نه اي مانند اعتكاف 
جا افتاده و سراسر كشور در ايام ماه رجب يا ماه مبارك 
رمضان در مس��اجد مختلف برنامه اعتكاف برگزار 
مي  ش��ود، آغاز اين حركت از دانش��گاه ها رشد پيدا 
كرد و تبديل به يك حركت اجتماعي عمومي شد. 
 در بيش از 20 دوره اي كه در س��تاد عمره و عتبات 
دانشگاهيان براي اس��اتيد و دانشجويان سفرهاي 
زيارتي را تدارك ديديم، بيش از 500 هزار نفر در اين 

برنامه ها شركت كرده اند. 
كرس�ي هاي  موض�وع  م�ورد  در 
آزادانديش�ي چ�ه كارهاي�ي انج�ام 

شده است؟
طي اين سال ها  مطالبه حضرت آقا در مورد موضوع 
آزادانديشي را به شكل هاي مختلف دنبال كرده  ايم و 
بعضي از اتفاقات مثبت هم افتاده است؛ مثلاً الان تقريباً 
دو سال است كه در دانشگاه آزاد يك ليگ آزادانديشي 
برگزار مي  شود و در آخرين گزارش 12 هزار دانشجو 
در اين برنامه شركت و با هم رقابت كردند و راجع به 

موضوعات مختلف آزادانديشي داشتند. 
براي آزادانديشي در دانشگاه  ها، قالب ها و روش  هايي 
طراحي شده كه نمونه آن همان مدل دانشگاه آزاد 
است كه عرض شد، اما از اين مهم تر اين كار يك فضاي 
رواني هم نياز دارد كه آن نياز به همراهي دستگاه هاي 
درون دانشگاه و بيرون دانشگاه است؛ نياز به يك فهم 
عميق تر و جدي  تري دارد كه متوجه باشيم اگر فرصت 
بدهيم و موضوعات مورد بحث، واكاوي و كنكاش واقع 
شود و موافق و مخالف نظرات خود را صحبت كنند، به 
نفع ماست تا اينكه بعضاً به دليل برخي از بدسليقگي ها 
يا ورودها اجازه آن را ندهيم تا افراد احساس امنيت 
رواني براي حضور در جلسات آزادانديشي نكنند، در 
حالي كه حرف هايشان را ممكن است خيلي از جاهاي 
ديگر در همان دانشگاه از جمله سركلاس، نشريه ها، 
جلسه هاي مناظره و جاهاي ديگر بزنند، كمااينكه در 
همين جلسه هاي 16 آذر امسال در دانشگاه تهران 
شاهد بوديد خيلي از اين حرف ها كه مي  تواند موضوع 
آزادانديشي باشد، در حضور رئيس جمهور و در يك 

تريبون عمومي هم گفته مي  شود. 
بر اساس آسيب  شناسي كه ما كرديم اين حس كه من 
كاملاً امنيت دارم و اگر در جلسات آزادانديشي حرفي 
زدم، تحت تعقيب بخش هاي مختلف از حراس��ت 

دانشگاه تا مجموعه هاي مختلف قرار نمي  گيرم و بعد 
با اين موضوعات تحليل نمي  شوم، بايد ايجاد شود و 
زيرساخت رواني و فرامتني آن بايد فراهم شود، البته 
توهين نبايد كنيد و بي  منطق نبايد باشيد ولی بايد 
اجازه دهيد وقتي كه حرفي زديد، پاسخ آن داده شود 
و يك روال منطقي و معقول وجود داشته باشد، چون 
بحث آزادانديشي است. بحث آزادگويي نيست كه 
من هر حرف نامربوطي بزنم، بلكه منظور اين است كه 
من انديشه، نگاه و نوع تفكر خودم را مورد نقد بگذارم 

يا از آن دفاع كنم. 
البته تعداد جلس��ات هم مناظره و هم تريبون آزاد 
همين الان هم در سطح دانشگاه ها گسترده و زياد 
اس��ت و ما قبل از اين دو س��الي كه به واسطه كرونا 
دانشگاه ها تعطيل شد، خيلي مسئله و چالش در اين 
حوزه نداشتيم كه احساس ش��ود يك انسدادي در 
دانشگاه ها هست و نمي  شود حرف زد. حالا ممكن 
است كه قالب و عنوان دقيقاً عنوان آزادانديشي نبود، 
ولي افراد در قالب يك تريبون يا يك جلسه مناظره، 
پرسش  هايي از س��خنراني كه به دانشگاه ها دعوت 

مي  شد، انجام مي  دادند و اينها خيلي مكرر است. 
در مجموع درباره مدل كرسي آزادانديشي بايد بيشتر 
فكر كرد تا به جمع  بندي برسيم، يك كارهايي هم 
با مجموعه هاي آموزش عالي از جمله دانشگاه آزاد، 
وزارت بهداشت، وزارت علوم و غيره شروع كرده ايم 
كه اميدواريم در كميته نظام فرهنگي سند دانشگاه 
اسلامي به نتيجه برسد و بتوانيم حداقل كاري كنيم 
مدلي كه الان در دانشگاه آزاد هم در حال انجام است 
به شكل عمومي در همه آموزش عالي در قالب يك 

ليگ ملي دانشجويي پيش ببريم. 
موضوعي كه فكر مي  كنيد از طرف نظام 
سلطه و براندازها اكنون دانشجويان را 
تهديد مي  كند، چيست و چه تمهيداتي 

براي آنها انديشيده  ايد؟
دانشگاه ما بايد يك فضاي نخبگاني و مجموعه اي 
باشد كه دنبال علم، دانش، ارتقا و نخبه تر شدن باشد، 
بعد خطري كه آن را تهديد مي  كند، اين است كه ما 
برويم به سمت اينكه نتوانيم با هم گفت  وگو كنيم 
يا برويم به سمتي كه حرف  هايي زده شود كه كاملًا 
كف ميداني و كوچه بازاري است و نخبگاني نيست و 
مبناي علمي و منطقي ندارد، يا برويم به سمت اينكه 
جريانات كف دانشگاه به جاي دعوت به مدل انديشه 
خودشان دنبال خرابكاري، تحصن هاي بدون منطق 

يا احياناً تجمعات و فحاشي بروند. 
خطر جدي براي دانشگاه اين است كه دانشگاه را از 
واقعيت خود تهي كنيم و دانش��گاه از آن چيزي كه 
براي آن طراحي شده  دور شود كه اين خيلي خطر 
بزرگي است. تمام تلاش ما در اين بيش از دو ماهي كه 
گذشت اين بود كه دانشگاه را به شرايط عادي خودش 
بازگردانيم. دانش��گاه يك محيط علمي است. افراد 
آمده اند اينجا موضوعات تخصصي را دنبال و كنار اين 
موضوعات تخصصي بايد تربيت اجتماعي پيدا كنند، 

ارتقای معرفتي و مهارتي داشته باشند، توانمندي هاي 
اجتماعي آنها گسترش پيدا كند و ارتباطات اجتماعي 
و علمي آنها گسترده شود، طبيعتاً دانشگاه بايد يك 
فضاي تربيتي باشد و  دانش��جويان بايد بتوانند در 
فضاي تربيتي تعامل با همكلاسي، با جنس مخالف، 

استاد، كارمند و زندگي مستقل را ياد بگيرند. 
اين فرصت چهار سال، زمان مهمي است كه افراد بايد 
چند گام در زندگي خود رشد كنند. حالا شما تصور 
كنيد فردي كه به دانشگاه مي  آيد از روز اول تنش، 
درگيري، تجمع، شعار دادن، كلاس نرفتن و مانند 
اينها مي  بيند، وقتي كلاس نمي  رويد يعني ركود و 
كاهش توليد علمي كش��ور، وقتي كه توليد علمي 
كاهش پيدا كند، يعني به لحاظ فناوري و پيشرفت 
عقب مي  افتيم، وقتي كه شما در فضاي درگيري و 
تنش مي  افتيد، نمي  توانيد تعاملات اجتماعي خود 
را گسترش دهيد، در فضاي حرف هاي بي  منطق و 
بي  استدلال، فضاي معرفتيت به هم مي  ريزد و اين 
جدي ترين تهديدي است كه امروز دشمن براي آن 
طراحي كرده تا يكي از نقاط قوت جمهوري اسلامي 

را به نقطه ضعف آن تبديل كند. 
نقطه قوت جمهوري اس��لامي دانشگاه ها و فضاي 
علمي آن است، دانشمندان و دانشجويان، اساتيد، 
محققان و پژوهشگران، سرعت رشد علمي و ميزان 
توليد علمي كشور است كه ما با يك درصد جمعيت 
دنيا، 2 درصد توليد علم دنيا را انجام مي  دهيم، سرعت 
رشد علمي ما از اكثر كشورهای دنيا بالاتر است و بعضاً 
چند برابر كش��ورهاي ديگر دنياست، ما در منطقه 
اوليم، دقيقاً اين مزيت ما را دشمن احصا كرده و روي 
آن دست گذاشته است تا با به سمت تعطيلي، تحصن، 
بي  منطقي و بي  ادبي كشاندن فضاي دانشگاه بتواند 
اين نقطه مزيت ما را تبديل به يك نقطه ضعف كند. 
البته اين را هم بايد عرض كنم گاهی كه يك چيزي، 
بازنمايي رسانه اي دارد و در مقابل، يك اتفاقي است 
كه در واقعيت دانشگاه مي  افتد. در بدترين شرايطي 
كه اعتراضات گسترده را در سطح دانشگاه تحت تأثير 
رسانه، فضاي مجازي، ماهواره، جريان هاي همسالان 
و كارهايي كه س��رويس  هايي جاسوسي انجام داده 
بودند، شاهد بوديم، با آنكه در سطح كشور نزديك 
هزارو800 مجموعه دانشگاهي داريم، ولي بيش از 
160 تا 170 دانشگاه ما مسئله نداشت، اعم از اينكه 
يك عده جمع شوند، تحصن كنند، كلاس نروند و 
اتفاقات متفاوت ديگر اين تعداد اوج آن بود، امروز هم 
ديگر خيلي خبري از آن وضعيت نيست و بسياري از 

دانشگاه هاي ما آرام شده است. 
دشمن هر آن چيزي كه داشت به ميان گذاشت تا 
اين اتفاق بيفتد، ولي امروز بايد عرض كنم كه خيلي 
در اين عرصه موفق نبود و اكثر دانشگاه ها  يمان كه از 
اول آرام بود و اتفاقي نيفتاد و در برخي ديگر هم بايد 
تلاش كنيم كه آرام آرام به شرايط عادي بازگردند، 
البته برخي از دانشگاه  هايي كه امروز از روند عادي 
خودشان خارج شدند، اساتيد و دانشجويان سرمايه 

اين نظام هس��تند و به دليل پروژه  هايي كه در اين 
دانشگاه ها دنبال مي  شود، سرمايه گذاري دشمن روي 
آنها خيلي جدي تر بوده است، چون احساس مي  كرده 
اثر آنها بيشتر اس��ت و همچنين احساس مي  كرده 
آدم  هايي كه آنجا هستند، با هوش تر هستند و طبيعتاً 
اگر بتواند روي آنها اثر بگذارد و آنها را با خودش همراه 
كند، اثر اجتماعي آنها بيشتر است و آنها مي  توانند 

بيشتر آموزش عالي را تحت تنش قرار دهند. 
اميدواريم با حل شدن مسائل اين دانشگا  ه هاي خوب 
ما بسياري از اين پشت  پرده ها افشا  و بسياري از اين 
خرابكاري ها مشخص شود و آن دانشجويي كه براي 
آن شبهه ايجاد شده آرام آرام سؤالاتش پاسخ گيرد. 
البته بايد بپذيريم كه ممكن است برخي از جاها هم 
اشتباه كرده باشيم، طبيعي است، حكومت  ها، دولت ها 
و اصلاً انسان ممكن است سهواً اشتباه كند، البته اگر 
عمداً هم من اشتباهي كردم بايد با من برخورد شود و 
بايد مقدمات كار به گونه اي فراهم شود كه ديگر چنين 
اشتباه  هايي تكرار نشود، اينها مسائل طبيعي زندگي 
دنيوي و حكمراني است كه در همه دنيا هم مرسوم 
است، منتها آن چيزي كه اتفاق افتاده بزرگ  نمايي 
است كه با استفاده از ظرفيت رسانه، جنگ تركيبي  
و هيبريدي انجام شده براي اينكه بتوانند برخي از 
بدنه نظام را كه اتفاقاً نخبگاني و ارزشمند هستند، 
مقابل نظام قرار دهند و به واسطه آن روي مردم هم 

تأثير بگذارند. 
ش�اهد بودي�م برخ�ي از همي�ن 
دانش�جوياني كه به عنوان قشر نخبه 
نيز از آنها نابرده مي  شود، رفتارهايي 
انجام مي  دهند كه بي  توجهي به مسائل 
تربيتي و پرورشي در مورد آنها اهميت 
پيدا كرده است و مثلًا امكان دارد فرد 
از نظر علمي به عنوان نخبه شناخته 
شود، ولي فحاش�ي ها و رفتاري انجام 
مي  دهد ك�ه نش�ان مي  ده�د از نظر 
تربيتي و فرهنگي هنوز آموزش كامل 
را نديده است؛ برنامه نهاد براي اينكه 
بتواند فضاي پرورشي دانشجويان را 

بهبود ببخشد، چيست؟
من تأكيد مي  كنم نبايد اسير فضاي رواني شويم، مثلًا 
تصور كنيد كه دانشگاه شريف چند هزار دانشجو دارد، 
از اين چندين هزار نفر دانشجو چند نفر فحاشي كردند 
و اصلاً چه درصدي هستند؛ ببينيد آن روزهاي اولي 
كه شريف شلوغ شد، هسته اي كه فحاشي مي  كردند 
هيچ وقت به 300 نفر نرس��يد، آن روزهاي اول كه 
شايد 30 نفر هم نبودند، بعد در جايي مثل دانشگاه 
ش��ريف كه در روز صدها نفر غيردانش��جو از جمله 
فارغ  التحصيل قبلي، دانشجويان دانشگاه هاي ديگر و 
افراد ديگر رفت  وآمد مي  كنند، در اين جمعيت ممكن 
است يك جمعيت اندكي رفتارهاي زشت و زننده اي 
هم انجام داده باش��ند كه نبايد آن را به همه تعميم 
دهيم و اي��ن خودش يك خطاي بزرگي اس��ت كه 
اگر اين تعميم اتفاق افتاد، بقيه دانشجويان دانشگاه 
هم احس��اس مي  كنند كه ما فهميده نمي  شويم و 
نگاه منفي به ما هست، در حالي كه اصلًا بسياري از 
دانشجويان همين دانشگاه  هايي كه ما مسئله داريم، 
مثل اميركبير يا شريف اصلًا در اين فضا نيستند و 
در اين اعتراضات، تحصن  ها، ش��عارها و فحاشي ها 

شركت نمي  كنند. 
از طرف ديگر بايد عرض كنم يكي از مشكلاتي كه 
وجود دارد، اين است اين بچه  هايي كه اين رفتارهاي 
ساختارشكنانه را انجام داده اند، به دلايل مختلفي 
در اين س��ال ها عملًا مخاطب ما نيس��تند كه بعد 
ما فكر كني��م، مي  توانيم ب��ا كار تربيتي و صحبت 
مي  توان آنه��ا را اصلاح كرد؛ بعض��ي از اين بچه ها 
آرام آرام از رسانه ملي فاصله گرفته اند و اهل تماشاي 
تلويزيون نيستند، سريال، اخبار و برنامه هاي تربيتي 
رسانه هاي ما را نمي  بينند و در فضاي رسانه ها هم 
معمولاً به جهت دو قطبي  هايي كه در كشور اتفاق 
افتاده است، مثلًا رس��انه  ها، روزنامه  ها، سايت ها و 
كانال هاي خاص را مي  بينند، بنابراين در يك پژواك 
رسانه اي قرار دارند كه اصلاً صداي ما به آنها نمي  رسد 
و به همين دليل هر چند جواب سؤالات آنها خيلي 
روشن است، ولي آنها اجازه نمي  دهند اين پاسخ به 

آنها برسد. 
خب ش�ما چه برنام�ه اي داريد كه به 

نحوي اين پاسخ به آنها برسد؟
تنها كاري كه ما ب��ه ذهنمان رس��يده و مي  توانيم 
انجام دهيم سركلاس درس است؛ يعني اين بچه ها 
سركلاس درس هستند و آنجا با همه مي  توان صحبت 
كرد و راه اين كار نيز اساتيد هستند. ما نزديك اين دو 
ماهي كه گذشت، از دانشگاه  ها، دفاتر نهاد و همكاران 
خودمان خواهش كرديم، توان خود را بر جلس��ات 
استادي بگذاريد و با آنها صحبت كنيد، اگر سؤالي در 
ذهن اساتيد است، پاسخ دهيد، چون وقتي كه من به 
عنوان استاد سر كلاس هستم، اگر يك زماني دانشجو 
غر بزند كه اس��تاد وضعيت جامعه مناسب نيست و 
كلاس بايد تعطيل شود، اس��تاد مي  تواند دو موضع 
بگيرد، يك موضع اينكه راست مي  گوييد با شما هم 
نظر هستم و كلاس را تعطيل كنيم يا اينكه تعطيل 
نمي  كنيم ولي من هم درس نمي  گويم، اما موضع دوم 
اين است كه استاد حداقل دو، سه تا از آن سؤالاتي را 
كه در ذهن اين بچه ها هست، پاسخ دهد، مثلاً بگويد 
اين چيزي كه ش��ما در مورد اين حادثه شنيده  ايد، 

اينگونه نبوده و اينگونه بوده است. 

 امنیت پس از جلسات آزاد اندیشی  را 
باید تضمین کنیم

معاون فرهنگي و سياسي نهاد نمايندگي مقام معظم رهبري در دانشگاه ها در گفت وگو با »جوان«:

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

به جای مدارس 
ادارات متولی آلودگی هوا را تعطیل کنید!

با وجود بارندگي در روزهاي اخير و درست زماني كه مي خواستيم از هواي 
تازه پس از باران نفسي تازه كنيم، باز دوباره با حركت خودروها و ترافيك 
و سوخت ناقص، آلودگي ها به شهرمان هجوم آورند و نگذاشتند تا كمي 
از طراو ت باران ل��ذت ببريم. به خصوص اينكه س��رماي هوا هم موجب 
شكل گيري پديده اينورژن يا وارونگي هوا شده و جابه جايي هوا در روزهاي 
سرد زمستان سخت تر صورت مي گيرد. در نتيجه با توقف آخرين قطره هاي 
باران هجوم آلودگي ها آغاز مي شود و نمي گذارد لااقل يك نفس راحت 
بكشيم. روز گذشته هم وضعيت آلودگي هواي تهران به رنگ قرمز درآمد و 
براي همه گروه ها و نه فقط كودكان، بيماران و گروه هاي حساس آلوده شد. 
اين بار هم مثل هميشه كميته اضطرار آلودگي هوا تشكيل شد و باز هم مثل 
هميشه، خروجي اين كميته غير حضوري شدن كلاس هاي درسي مقاطع 
ابتدايي و متوسطه و تعطيلي مهدهای  كودك و پيش دبستاني ها به جز 
دماوند و فيروزكوه بود! اين در حالي است كه شايد بهتر باشد دستگاه هاي 
متولي كاهش آلودگي هوا را تعطيل كرد! 23 دستگاهي كه از سال 96 قرار 
است با اجراي قانون هواي پاك معضل آلودگي هوا را به شكلي ريشه اي تر 
حل و فصل كنند، اما خروجي عملكرد آنها كاهش هر چه بيشتر روزهايي 

با هواي پاك   و در نهايت تعطيلي مدارس است. 
بر اساس اعلام شركت كنترل كيفيت هواي ش��هر تهران، روز گذشته   
وضعيت هواي تهران با رس��يدن به عدد 155 به رنگ »قرمز« درآمده و 

براي همه آلوده است. 
بر اساس اعلام شركت كنترل كيفيت هوا، شاخص آلاينده »ذرات معلق 
كمتر از 2/5 ميكرون« روي عدد 155 يعني ش��رايط ناسالم براي همه 
گروه ها قرار گرفت. همچنين آلاينده ش��اخص هواي پايتخت »ذرات  
معلق كمتر از 2/5 ميكرون« با ميانگين 15۴ بود و كيفيت هواي پايتخت 

در شرايط ناسالم براي همه قرار داشت. 
غلظت آلاينده ها تا ساعت 13 روز پنج ش��نبه )17 آذرماه( در وضعيت 
ناسالم براي گروه هاي حساس بود، اما از س��اعت 1۴ با رسيدن به عدد 
151 در شرايط ناسالم براي تمامي گروه ها قرار گرفت كه اين وضعيت 
تا ساعت 6 صبح جمعه ادامه داشت. تنها از ساعت 7 تا 8 كيفيت هوا در 
شرايط آلودگي براي گروه هاي حساس قرار گرفت، اما دوباره از ساعت 9 
وضعيت هواي تهران با رسيدن به عدد 155 به رنگ قرمز درآمده و براي 

همه آلوده شد. 
كيفيت هوا )AQI( به پنج دسته اصلي تقسيم بندي مي شود كه بر اساس 
آن از عدد صفر تا 50 در محدوده هواي پاك تعريف مي شود، از 51 تا 100 
هوا در محدوده قابل قبول، سالم يا متوسط بوده و از محدوده 101 تا 150 
هوا ناسالم براي گروه هاي حساس است. در بازه 151 تا 200 نيز هوا در 
محدوده ناس��الم براي همه گروه ها و از محدوده 201 تا 300 نيز هوا در 
محدوده بسيار ناسالم قرار مي گيرد. بر اساس اين دسته بندي در محدوده 

301 تا 500 شرايط كيفي هوا خطرناك است. 
بر اساس دستورالعمل احتياطي صادره از سوي شركت كنترل كيفيت 
هواي شهر تهران، در اين ش��رايط افراد مبتلا به بيماري قلبي يا ريوي، 
سالمندان و كودكان بايد از فعاليت هاي طولاني يا سنگين خارج از منزل 
خودداري ورزند. افراد ديگر بايد فعاليت هاي طولاني يا سنگين خارج از 

منزل را كاهش دهند. 
    دو روز هواي پاك در تهران خروجي اجرايي نشدن قانون 

با اجرايي نش��دن قانون هواي پ��اك روز به روز وضعيت هواي كش��ور 
 به خصوص كلانش��هرها بدتر و بدتر مي ش��ود. همچنانك��ه آلاينده ها 
بيشتر ش��ده و تكاليف اين قانون در جابه جايي سوخت هاي فسيلي با 

انرژي هاي پاك همچون انرژي بادي يا خورش��يدي يا استانداردسازي 
بنزين و خ��روج خودروهاي فرس��وده از دس��تور كار خارج ش��ده يا با 
سرعتي لاك پشتي اجرايي مي ش��ود. در چنين شرايطي طبق گزارش 
ش��ركت كنترل كيفيت هواي ته��ران درباره كيفيت ه��واي پايتخت 
در س��ال 1۴00، ش��هر تهران ط��ي س��ال 1۴00، داراي دو روز پاك 
)0/6 درص��د(، 2۴9 روز قابل قب��ول )68/2درصد(، 108 روز ناس��الم 
 براي گروه هاي حس��اس جامع��ه )29/6 درصد( و ش��ش روز ناس��الم 
)1/6 درصد( بود. در مجموع تعداد روزهاي با شرايط نامطلوب از 123 روز 
در سال 1396 به 11۴ روز در سال 1۴00 كاهش يافت كه اين موضوع 

بيشتر در مورد شرايط ناسالم صدق مي كند. 
در سال گذش��ته 95 روز آلاينده ذرات معلق كوچك تر از 2/5 ميكرون، 
23روز آلاينده ازن، هشت روز آلاينده ذرات معلق كوچك تر از 10 ميكرون 
و 13 روز آلاينده دي اكس��يد نيتروژن فراتر از حد مجاز قرار داشت. در 
برخي از روزهاي آلوده بي��ش از يك آلاينده فراتر از حد س��لامت قرار 
داشتند. در مجموع تعداد روزهاي با شرايط نامطلوب در مورد آلاينده ازن 
نسبت به سال 1396 به طور قابل ملاحظه اي كاهش يافت و درباره ساير 

آلاينده هاي ذكر شده بر تعداد روزهاي آلوده افزوده شد. 
       اجراي كمتر از 1۰ درصد قانون هواي پاك

از نگاه سميه رفيعي، رئيس فراكسيون محيط زيست مجلس انتقادي كه 
در زمينه اجراي قانون هواي پاك وجود دارد، اين اس��ت كه چرا از همه 
ظرفيت ها براي اين موضوع استفاده نشد. وي مي افزايد: » وقتي كه طرح 
جامع كاهش آلودگي هوا را مصوب كرديم، تسهيلات بين المللي براي اين 
موضوع گرفتيم، بودجه هاي زيادي در اين زمينه هزينه شد، قانون تصويب 
و ابلاغ شد، ولي بعد از پنج سال شاهد هستيم كه كمتر از 10 درصد قانون 
هواي پاك اجرايي شده است.« از نگاه وي بعضي از اقداماتي كه بايد صورت 
مي گرفت حتي نيازي به بودجه نداشت، نوشتن دستورالعمل و آيين نامه 
اجرايي جزو وظايف ذاتي دستگاه هاس��ت، بنابراين اراده اي براي انجام 
كار نبوده است.  همين چند روز پيش يعني چهارشنبه 16 آذر ماه هم در 
نشست هماهنگ سازي برنامه ها و پايش آخرين اقدامات به عمل آمده در 

اجراي »قانون هواي پاك« وظايف و اقدامات دستگاه ها بررسي شد. 
در اين نشست موضوع اعتبار و منابع مالي دستگاه ها به تفكيك براي اجراي 
هر چه قوي تر قانون هواي پاك، احصا و مقرر شد پيش بيني اعتبارات در 

منابع بودجه اي كشور براي سال آتي مورد توجه جدي قرار گيرد. 
تأمين 30درصد از افزايش س��الانه ظرفي��ت مورد نياز برق كش��ور از 
انرژي هاي تجديد پذير، محور ديگر اين نشست بود كه مقرر شد وزارت 
نيرو و دس��تگاه هاي مربوطه برنامه عملياتي خود را ارائه و بر اساس يك 
جدول زمان بندي نسبت به تحقق آن برنامه ريزي كنند. در اجراي ماده 
9 و 10 قانون هواي پاك، سازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي سراسر 
كشور هم برنامه نوسازي و بازسازي ناوگان حمل و نقل عمومي كشور را 
تا سال 1۴0۴ ارائه و بودجه و اعتبارات لازم را از سازمان برنامه و بودجه 
درخواست كرد. وزارت صمت هم مكلف شد برنامه ارتقای توليد فناوري 

درحوزه خودرو و موتور سيكلت را ارائه دهد. 
با وجود اين اما هواي اين روزهايمان نه فقط پاك نيس��ت، بلكه آنچنان 
ناپاك است كه سازمان هواشناس��ي برايش هشدار قرمز صادر مي كند. 

هوايي كه سهم برابر همه ساكنان كلانشهرهاست.

زنگ اول به دوم گوش�ي را برمي داش�ت. اگر گرفتار بود، بعداً 
خودش تماس می گرفت  و عذرخواهي مي ك�رد. حالا نماينده 
شده. . . تماس مي گيري، تا آخر زنگ مي خورد، كسي جوابگو 

نيست!
از ش�اه عبدالعظيم پيامك مي دادي كه يادت هس�تم. تماس 
می گرفت، التم�اس دعا مي گف�ت. حالا به مق�ام عالي وزارت 
رس�يده. . . از كربلا پيغام مي دهي، دعاگويت هس�تم. انگار نه 

انگار كه آدمي!
مقامي كه صاحب�ش صبح به خبرن�گار مي گويد: »توي دهنت 

مي زنم«؛ عصر عزلش مي كنند؛ »دك و پز« دارد؟
ظرف آدم توخالي با يك وزارت و وكالت پيزوري پر مي شود. 

كجاست همچو علي  كه دلاوري چون صعصعه بن صوحان از جا 
برخاسته، به او گفت:

- والله تو خلافت را آراستي، نه خلافت تو را. تو مقام را بالا بردي، 
نه مقام تو را. . . خلافت به تو نيازمندتر است، تا تو به آن!

اندكي نبايد به او بمانيم؟!
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   شهروند – تهران: از حضور رئيس جمهور و ديگر مسئولان 
و دس��تگاه هاي اجرايي در جمع دانش��جويان و بيان مش��كلات 
توسط دانشجويان  تقدير و تش��كر مي كنم. ان شاءالله اين روش 
ادامه پيدا كند تا مردم به راحتي مش��كلات را به گوش مسئولان 
برسانند و اين مباحث ادامه داشته باشد و مختص به روز دانشجو 
و روزهاي خاص نباشد؛ همانطور كه رئيس جمهور وعده داده اند 
و چندين بار هم رهبر انقلاب گفته اند، فضايي ايجاد شود تا ديگر 
اقشار جامعه بتوانند بدون دغدغه در آنجا حاضر شوند و مشكلات 

را بيان كنند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹1۹۰۹6۸۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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تمامي کارگران ساختماني
 بیمه تأمین اجتماعي مي شوند

مدير عامل سازمان تأمين اجتماعي  با بيان اينكه منابع لازم براي پوشش 
بيمه كارگران ساختماني در صندوق جداگانه اي نگهداري مي شود، از 

پوشش بيمه اي كارگران ساختماني پشت نوبتي خبر داد. 
ميرهاشم موسوي، مدير عامل س��ازمان تأمين اجتماعي اصلاح ماده 
5 قانون بيمه كارگران ساختماني را از دستاوردهاي ارزشمند مجلس 
يازدهم دانس��ت و در تش��ريح نحوه تأمين اعتبارات لازم براي اجراي 
آن  گفت: با عنايتي كه مجلس در اصلاح م��اده 5 قانون بيمه كارگران 
س��اختماني داش��ت، طبق محاس��به اي كه انجام داديم، برآوردمان 
اين اس��ت حدود 18 هزار ميليارد تومان در صن��دوق بيمه كارگران 
ساختماني كه معادل 20 درصد سهم كارفرما بايد مي شد، كسري منابع 
وجود داشته  است كه با اين اصلاح اعمال شده، پيش بيني مي شود اين 

ميزان كسري منابع برطرف خواهد شد. 
وي تصريح كرد: قرار اس��ت برابر با اين مصوبه، حس��اب صندوق بيمه 
كارگران ساختماني جداگانه نگهداري ش��ود و ما به مرور با استفاده از 
منابع موجود در اين صندوق، محاسبات بيمه اي را انجام خواهيم داد. 

مدير عامل سازمان تأمين اجتماعي  يادآور شد: بعد از تأييد اين مصوبه 
از سوي شوراي نگهبان و ابلاغ آن، در فرآيند اجرا تمام پشت نوبتي هاي 

بيمه كارگران ساختماني را تحت پوشش قرار خواهيم داد. 

    مدير عامل سازمان بوستان ها و فضاي سبز شهر تهران از بهره برداري 
1500هكتار كمربند سبز تهران در اسفند ماه سال جاري خبر داد. 

   وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه 780 ه��زار كودك بازمانده از 
تحصيل داريم، گفت: سرانه هر دانش آموز در حوزه پرورشي در طول 
س��ال ۴5 تومان اس��ت كه اين مبلغ بسيار كم اس��ت و امكان هر نوع 

برنامه ريزي را مي گيرد. 
   ارزياب و معاون شوراي عالي ژئوپارك يونسكو از رأي مثبت يونسكو 
براي ثبت جهان��ي ژئوپارك طبس، به عنوان س��ومين ژئوپارك ايران 

خبر داد. 
   دبير باشگاه نوروز كميس��يون يونسكو گفت: ثبت مشترك پرونده 
يلدا يا همان چله از سوي جمهوري اسلامي ايران و افغانستان منجر به 

تقويت ديپلماسي فرهنگي در منطقه مي شود. 
   ش��هردار تهران تأكيد كرد: مسئولان كش��ور مكلف هستند قيام، 
كوشش و تلاش كنند بار اقتصادي را از روي دوش مردم سبك كنند. 

   رئيس جمعيت هلال احمر عراق از همتاي ايراني خود درخواست 
كرد متخصص��ان ارتز و پروتز ه��لال احمر اي��ران در راه اندازي مراكز 

ارتوپدي با هلال احمر عراق همكاري كنند. 
   خون هيچ جايگزيني ندارد و فقط از طريق اهدا تأمين مي شود، از 
سويي هم سن اهدا بين سنين 18 تا 60 سال است، ولي استقبال براي 

اهدا از طرف جوانان و بانوان كمتر از حد انتظار است. 
   بازرس كل وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي سازمان بازرسي كل 
كشور از فرصت يك هفته اي اين سازمان براي ارائه و ارسال مستندات 
اجراي وظايف قانوني دستگاه ها به سازمان بهزيستي و نهايتاً جمع بندي 

گزارش ها توسط سازمان بهزيستي ظرف دو هفته آينده خبر داد. 
   رئيس س��ازمان نهض��ت س��وادآموزي گفت: روش ه��اي جديد 

سوادآموزي در دستور كار نهضت سواد آموزي است. 
   رئيس شوراي شهر تهران از احتمال جمع آوري دكل هاي مخابراتي 

بدون مجوز خبر داد. 
   رئيس مركز توسعه پيش��گيري و درمان اعتياد سازمان بهزيستي 
كشور گفت: به دليل تفاوت هاي جسماني و روحي زنان داراي اعتياد از 

آسيب پذيري بيشتري نسبت به مردان معتاد برخوردار هستند. 
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